
evroFEDERALIST 
NEDELJNIK UNIJE EVROPSKIH FEDERALISTA SRBIJA 

 

                                                                                         GODINA 2, BROJ 49 | 11.10.2010. 

Unija evropskih federalista Srbija (UEF Srbija) je nevladina i nadnacionalna organizacija 
posvedena promociji demokratske i federalne Evrope. Nepovezan sa bilo kojom političkom 
partijom, UEF Srbija je autonomni politički pokret. UEF Srbija okuplja građane koji žele da 
doprinesu promociji evropskih i demokratskih vrednosti u Srbiji, evropskim integracijama sa 
ciljem dostizanja punopravnog članstva Srbije u Evropskoj uniji, kao i podsticanju javne 
debate o političkom sadržaju Evropske unije i stvaranju Evropske federacije. www.uef.rs 

Da odjavite Vašu e-mail adresu sa mejling liste, posaljite e-mejl na ef.unsubscribe@uef.rs. 

Pitanja ili komentari? Pišite nam na evrofederalist@uef.rs. 

SLEDEĆI BROJ evroFEDERALIST-a  

IZLAZI 18. OKTOBRA 2010. 

PDF izdanja evroFEDERALIST-a  

preuzmite ovde. 

PROŠIRENJE 

Ministri EU o kandidaturi Srbije 25. oktobra 

Beograd, 8. septembar 2010. - Kandidatura Srbije za članstvo u Evropskoj uniji (EU) bide tema sednice Saveta 
ministara 25. oktobra u Luksemburgu, najavio je ministar spoljnih poslova Belgije, Stiven Vanakere. 

"Odlučio sam da pitanje prenošenja zahteva Srbije za članstvo Evropskoj komisiji, stavim na dnevni red sastanka 
Saveta za opšte poslove 25. oktobra", rekao je šef diplomatije Belgije, koja do kraja godine predsedava EU. 

Navodedi da ne želi da prejudicira zaključke, Vanakere je istakao da "belgijsko predsedništvo radi sve što je mogude 
da bi se, što je pre mogude, došlo do neophodnog konsenzusa među zemljama članicama". 

"Ali, treba da ostanemo oprezni u odnosu na senzibilitete svih zemalja članica, uključujudi i Holandiju", rekao je on. 

Na pitanje kada de Beograd i Priština da počnu pregovore i na koju temu, Vanakere je odgovorio da su premijer 
Belgije Iv Leterm i on u razgovoru početkom septembra u Njujorku s predsednikom Srbije Borisom Tadidem, jasno 
izrazili zadovoljstvo u vezi s konstruktivnim stavom Vlade Srbije u Ujedinjenim nacijama (UN). 

"Rezolucija koju je Generalna skupština UN usvojila konsenzusom, reflektuje pozitivnu klimu koja omoguduje da se 
nadamo da de se, prvi put posle dugo vremena, ostvariti konstruktivni dijalog Beograda i Prištine", rekao je Vanakere. 

On je kazao da je, uz podršku generalnog sekretara UN Ban Ki Muna, rezolucija veoma jasno dala mandat EU da 
olakša ovaj dijalog. 

"On može da se odvija u Briselu ili na drugom mestu, što nije od suštinskog značaja", rekao je Vankere. 

SPOLJNA POLITIKA 

 Evropljani bez viza idu na karneval u Riju  

Luksemburg, 7. septembar 2010. - Evropska unija i Brazil međusobno su ukinuli vize, saopštila je danas Belgija koja 
predsedava Evropskom unijom. Ministri unutrašnjih poslova Evropske unije doneli su tu odluku na sastanku u 
Luksemburgu nakon što je Brazil ukinuo vize za preostale četiri zemlje EU - Maltu, Kipar, Estoniju i Letoniju. 

Ukidanje viznog režima važi za putnike koji turistički ili poslovno borave u Brazilu od tri do šest meseci. Očekuje se da 
de odluka stupiti na snagu do početka karnevala u Riju u februaru 2011. godine. Ta odluka podrazumeva turističke i 
porodične posete, poslovna putovanja, učešde na konferencijama, seminarima, sportskim takmičenjima i 
umjetničkim konkursima. 

Dogovor predstavlja kraj dugih razmirica izmedju Brazila i EU zbog protivljenja Brazila da ukine vize za četiri preostale 
članice EU, ističe se u saopštenju Evropske komisije. 

EU INSTITUCIJE I UGOVORI 

Komitet regiona ignorisan? 

Brisel, 7. septembar 2010. - Ukoliko Brisel planira da novi diplomatski servis funkcioniše, Evropa prethodno mora 
povratiti kredibilitet u svetu, kazao je politički veteran i bivši nemački ministar inostranih poslova tokom 
sedamdesetih i osamdesetih Hans-Ditrih Genšer.  

Članice unije trenutno diskutuju o konačnom obliku novog diplomatskog servisa EU – Evropskoj službi za spoljno-
političko delovanje (EEAS), iako je plan Brisela je da on otpočne sa radom početkom decembra. 

Genšer je naglasio da EEAS, ukoliko želi biti održiv program, mora biti zasnovan na ujedinjenoj spoljnoj politici – u 
suprotnom bide to samo zakrpa 27 spoljnih programa. Bivši ministar Federalne republike Nemačke smatra kako su se 
pregovori previše otegli. Kao rezultat toga, uloga Evrope na globalnoj sceni manja je nego ikada, jer se EU fokusira na 
unutrašnju politiku, umesto na globalnu scenu. 

"To je žalosno", tvrdi on navodedi da "EU ne prepoznaje svoju globalnu odgovornost".  

Genšer, ipak, smatra da Evropu čeka svetla bududnost na globalnoj političkoj sceni. Od Hladnog rata, kaže on, svet je 
evoluirao u multi-polarne sisteme gde de "velike sile i grupe srednjih i malih zemalja, poput EU" biti "novi centri 
modi". Nova istorija Evrope se može opisati kao rezultat "saradnje i istih interesa", što je idealan model za globalni 
red, kazao je Genšer, te dodao da bi to trebalo da bude nova misija EU u svetu. 

Nemački ministar inostranih poslova od 1998-2005, Joška Fišer takođe je kritikovao Evropu. Iako je zadovoljan što 
EEAS konačno poprima svoj pravi oblik, on je ukazao na glavne nedostatke sistema i procenio kako EEAS nede na 
početku dobro funkcionisati. Fišer je kritikovao i spoljnu politiku svoje zemlje. 

"Važne stvari se ovih dana dešavaju samo u Briselu. U Berlinu možete vidjeti da spoljna politika nije prioritet vlade". 

Fišer je otkrio i da Ketrin Ešton ne bi bila njegov izbor za šefa evropske diplomatije, iako je pohvalio njene napore ka 
uspostavljanju EEAS-a.  

Bivši austrijski kancelar i ministar inostranih poslova Volfang Šusel tvrdi da je prvi uspeh novog diplomatskog servisa 
EU obnovljeni dijalog između Srbije i Kosova. On je, ipak, kritikovao Lisabonski ugovor i stavku o isključenju ministara 
inostranih poslova sa evropskih samita. To je "ogromna greška", tvrdi Šusel, jer su ministri inostranih poslova glavni 
igrači koji obezbjeđuju stalne pregovore između članica unije u Savjetu.  

"Danas, nakon Lisabonskog ugovora, postoji više, ne manje onih koji se bore za uticaj i ispunjavanje sekundarnih 
funkcija", zaključio je on. 

Brisel, 7. oktobar 2010. godine – Evropska komisija, kao i države članice, nisu učinile ni najmanji napor u cilju 

uključivanja Komiteta regiona, kao savetodavnog tela,  u debatu o bududnosti regionalne politike i strategije Evropa 

2020 (strategije rasta EU), za narednu deceniju što je u startu izazvalo nezadovoljstvo među članovima ovog tela.   

Mihael Šnajder, predsednik  grupe Evropske narodne partije u Komitetu regiona, tvrdi da čak nije bilo “ni pokušaja” 

od strane “evropskih modnika” da aktivno u ovu diskusiju  uključe Komitet regiona u kome sede predstavnici lokalnih 

i regionalnih vlasti širom ujedinjene Evrope. Izbegavanjem da se u konsultativni process uključe institucije sa 

nadnacionalnim elementima, iako savetodavnog karaktera, vodi tome da Startegija rasta 2020 “propadne” na isti 

način na koji se to desilo njenoj prethodnici Lisabonskoj agendi, tvrdi Šnajder u svom mišljenju široko naslovljenom 

kao “Doprinos Kohezione politike EU Strategiji 2020”. 

Ipak, čini se da se ispod oblaka ipak nazire i poneki tračak nade za uključenje u konsultacije ovog savetodavnog tela 

jer su predstavnici belgijskog predsedavanje u drugoj polovini tekude godine uputili zvaničan zahtev Komitetu regiona 

za doprinos debate o strategiji Evropa 2020 i Kohezionoj politici, ali se sve zaustavilo na tome. 

Kao i vedina nemačkih političara i Šnajder veruje da je ključno da Regionalna politika EU ostane jedan od ključnih 

oslonaca u budžetu Evropske unije u period nakon 2013. godine, kada se završava sadašnji budžetski ciklus, jer je 

regionalna politika “ključna za bududnost Evrope i može da doprinese ostvarivanju ciljeva zacrtanih u strategiji Evropa 

2020, kao i da postane kamen temeljac za ekonomsi oporavak Evrope u bududnosti”, istakao je Šnajder. 

EU UGOVOR I INSTITUCIJE 

Njemce brinu nedostaci EEAS-a 

LJUDSKA PRAVA 

Belgija podržava direktive protiv diskriminacije 

Brisel, 6. oktobar 2010. godine – Trenutno belgijsko predsedništvo Evropskom unijom ulaže značajne napore kako bi 
se povedale mogudnosti da stara lica, onesposobljeni za rad i homseksualci  imaju jednak pristup uslugama unutar 
jedinstvenog tržišta Evropske unije. Predlog – prvobitno naslovljen kao  "četvrta antidiskriminaciona direktiva" – 
prvobitno je predložila Evropska komisija tokom 2008. godine, ali je nestala u pravnoj mašini Saveta EU i ostala van 
političke agende za protekle dve godine. 
 
Upitana za bududnost ovog predloga, evropska komesarka za unutrašnja pitanja i  ljudska prava Vivijen Reding,  
odgovorila je da za sada ne psotoji nikakv napredak jer postoji jaka opozicija ovom predlogu koja stiže iz Nemačke.  
Potrebno je razgovarati sa svim državama članicama, koji blokiraju direktivu. To je pre svega Nemačke, ali postoje 
mnogo drugih zemalja koje se „kriju“ iza Nemačke,  - istakla je Redingova. 
 
Diplomatski izvori u EU kažu da su osam zemalja koje se  "kriju" iza zvaničnog Berlina: Češka Republika, Italija, 
Litvanija i Malta. Svaka od pet zemalja imaju na vlasti konzervativne vlade, ali iako prigovori nisu vezane za 
hrišdanske običaje na osnovu seksualne orijentacije koliko se odnose na  strahove koji se tiču dodatnih troška za 
pristup licima sa invaliditetom zgradama i svojevrsnu  "pravnu nesigurnost".  

Pariz, 8. septembar 2010. - Otkad je Evropska komisija saopštila da de preuzeti zakonske akcije protiv Francuske zbog 
deportacije Roma, mnogi smatraju da je to plan Brisela i Pariza da povrate ugled i proglase njihov napredak u 
odnosima bez stvarnih promena. Ipak, francuske vlasti su odlučile da legitimišu deportovane Rome kako bi sprečili 
njihov povratak u zemlju. EK je planirala da sankcioniše Francusku zbog deportacije Roma u Bugarsku i Rumuniju. Ali 
umesto da okrivi Francusku zbog diskriminacije, Komisija je dala Parizu rok do 15. oktobra da dokaže da je primenila 
evropsku Direktivu o zaštiti etničkih manjina iz 2004. godine i omogudila slobodu kretanja građana EU. Ukoliko se 
dokaže njen neuspeh – ili Pariz ignoriše njen zahtev, Komisija de optužiti Francusku za nepoštovanja osnovnih pravila 
EU. 

“Rezultati naše analize pokazuju da Francuska nije adekvatno primenila pravila o slobodi kretanja građana Unije i, za 
rezultat, time uskratila njihovo uživanje. To mora biti rešeno, i to je razlog za umešanost EK”, kazala je evropska 
komesarka za pravdu Vivijen Reding.Iako vlada Nikole Sarkozija ove godine nije objavila informacija o broju 
deportovanih, kao što je radila pre kritika EK, procenjuje se da je oko 1.700 Roma deportovano samo u protekla dva 
meseca. Pariz je ipak podsetio javnost na sedmogodišnji tranzicioni dogovor sa Rumunijom i Bugarskom, koji je 
potpisan uoči njihovog ulaska u EU 2007. godine, da građani pomenutih zemalja moraju imati radnu dozvolu ukoliko 
žele da žive u Francuskoj, što samo mali broj Roma ima.  

LJUDSKA PRAVA 

Pariz ignoriše upozorenja Brisela 

PROŠIRENJE 

Evropski parlament podržao ukidanje viza za BiH i Albaniju 

Brisel, 7. septembar 2010. - Evropski parlament je podržao ukidanje viza građanima Bosne i Hercegovine i Albanije za 
putovanja u "šengenski prostor", do kraja godine, smatrajudi da te dve zemlje za to ispunjavaju uslove. 

Izveštaj Evropske komisije u kojem se ocenjuje da su Albanija i BiH ispunile sve uslove za ukidanje šengenskih viza 
podržalo je 538 poslanika, 47 je bilo protiv a 41 uzdržan. Tokom rasprave vedina poslanika u Evropskom parlamentu 
ocenila je da su Bosna i Hercegovina i Albanija ispunile mere da se njihovim državljanima ukinu vize za putovanja u 
"šengenski prostor" EU. Protiv ukidanja viza za građane Albanije i BiH bili su poslanici evroskeptičnih stranaka 
desnice. 

Evropski parlament sinod je razmatrao predlog poslanika Tanje Fajon da se, na temelju zaključka Evropske komisije da 
su vlasti u Sarajevu i Tirani zadovoljile sve zahteve, krajem godine uvede režim bez viza za te dve zemlje. Neki 
poslanici su se osvrnuli na primedbe Francuske i još nekih članica EU da de za odluku Saveta ministara EU za ukidanje 
viza tim dvema zemljama biti potrebne dodatne bezbednosne garancije i potpuni stalni uvid u to kako se sva tehnička 
merila poštuju.  

Naglašeno je da de očigledno neke članice EU tražiti dopunske dokaze da nema opasnosti od "uvoza" ilegalnih 
imigranata i organizovanog kriminala u Uniju kad državljani BiH i Albanije dobiju slobodu za putovanje u Evropu. 
Konačnu odluku o ukidanju viza za državljane Albanije i BiH donosi Savet ministara EU najverovatnije u novembru. U 
zemlje EU bez vize državljani Albanije i BiH modi de da putuju samo sa biometrijskim pasošem. 
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